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 نمک به زخم 

ادعای زائری 

همین جا بمان!

همسر استاندار خوزستان 

احراز نشد 

نامه به رییس جمهور 

بچه دبستانی 

اختلاس ۱۰۰ میلیاردی 

نماینده مردم تهران در یک توئیت به اظهارات اخیر ربیعی، سخنگوی دولت درباره 
وضع زندگی مردم واکنش نشان داد. علیرضا زاکانی در حساب شخصی اش در توئیتر با 
نقل بخشــی از اظهارات علی ربیعی سخنگوی دولت مبنی بر اینکه »ادعا نمی کنم امروز 
جامعه خوشحال از زندگی خود است، اما علتش را هم بگویید که اگر این دولت نبود وضع 
صد برابر خراب تر می شد«، نوشت: به ایشان مشفقانه باید گفت، اگر زخم مردم را التیام 

نمی بخشید لااقل نمک بر آن نپاشید. امروز نیاز به کار است نه حرف درمانی و فرافکنی.

محمدرضا زائری با پیگیری پرونده طبری در توییتر نوشت: باید پرونده فوت آقای 
مروی را بررســی کنند که چه طور بعد از درافتادنش با اکبر طبری و برخی دیگر از باند 

گسترده فساد، از معاون اولی قوه قضاییه استعفا داد و یکباره ناپدید شد!

عضو پیشین تیم ملی فوتبال روسیه به سردار آزمون توصیه کرد در تیم زنیت سنت 
پترزبورگ بماند. موضوع داغ این روز های تیم های روسی، موضوع انتقال احتمالی سردار 
آزمون گلزن ۲۵ ساله ایرانی است. بازیکنی که از ماه ها قبل گزینه خرید تیم های بسیاری 
در اروپای غربی بوده اســت. در این مورد، آندری تیکونوف فوتبالیســت پیشین تیم ملی 
روسیه نظرش را به عنوان یک کارشناس بیان کرده است. او در مصاحبه با اسپورت بیزینس 
گفت: وقتی در مورد آزمون صحبت می کنیم، باید گفت که او می تواند در هر لیگی بازی 
کند. وی افزود: آزمون بازیکنی با عزم و توانایی بالاست. سرعتش زیاد است، با سر خوب 
بازی می کند و راه به جلو را خوب می داند. تیکونوف ادامه داد: با این حال گمان می کنم 
برای او بهتر خواهد بود که به خاطر حضور زنیت در لیگ قهرمانان، همین جا بماند و به 

تیمی بزرگتر نرود.

آنچه اسم مریم محبی را به عنوان همسر استاندار خوزستان  بیشتر بر سر زبان ها 
انداخت، انتشار اتهامی مبنی بر پرداخت ۲۵ هزار دلار و یا ۲۰۰ هزار دلار از سوی امیر 
اســد بیگی، مدیرعامل سابق کشــت و صنعت هفت تپه به واسطه شخصی به نام علی 
اکبر میرزایی به همسرش در دادگاه مفسدان اقتصادی و ارزی برای سفر خارجی است. 
شریعتی که می گوید بار ها به واسطه تخصص علمی اش، به عنوان دکتری ژنتیک انسانی، 
دانش آموخته دانشکده علوم پزشکی دانشگاه تهران در کنگره های علمی خارج کشور و 
گاه به همراه همسرش حضور یافته، معتقد است، " نیازی به دریافت پول به هر عنوانی 
و نیز برای ســفر خارجی نداشــته و اعلام کرده اســت که تمام اسنادش در آژانس های 
هواپیمایی موجود است. "شریعتی می گوید که "او و همسرش نه فردی به نام میرزایی 
را می شناســند و نه از احدی پولی دریافت کرده اند. “ او با اشــاره به حضور همسرش 
در دادســرا و روبرو کردن او با این فرد که اعلام کرده بود چنین فردی را نمی شناســد، 
تصریح کرد، پرونده ای و کیفرخواســتی در ارتباط با همسر وی وجود ندارد. دادستانی 
نیز با دادن اطلاعیه ای این موضوع را تکذیب کرده و اگر فردی مدرکی حقوقی، شرعی، 
قانونی و قضایی مبنی بر موضوع اتهام وارده به همسرش دارد، ارائه کند. وی ادامه داد: 
او و همسرش در طول مدت فعالیتش در مقام استاندار از هیچ شخص و نهادی هیچ پول 
رایجی دریافت نکرده اســت و آبروی نظام را آز آبروی خودش مقدم تر دانســته است. 
کسی که شرافت دارد دست به چنین اقدامی نمی زند چه نیازمند باشد و چه نیاز نداشته 

باشد، چه برسد به بنده که نیازی هم نداشتم.

معاون اول قوه قضائیه با اشاره به پرونده اکبر طبری گفت: برای بسیاری از معاونین 
عالی قوه، رییس پیشین و حتی من احراز نشد که ایشان متخلف است وگرنه حتما اقدامی 
می کردیم. لامحسین محسنی اژه ای معاون اول قوه قضائیه در ارتباط با پرونده اکبر طبری 
گفت: عده ای می پرســند آقای طبری در مراجع قضایی چقدر از فســادش به دیگران 
ســرایت کرده و اعمال نفوذ کرده؟ باید گفت تحقیقات زیادی شده، بسیاری از افراد با 
ایشان همکاری کردند اما بسیار موارد نادری بوده است. در بین قضات، ۲ قاضی شاغل 
و بازداشت شده و ۲ قاضی بازنشسته مربوط و دخیل در این پرونده داشتیم.وی افزود: 
هم چنین تعدادی وکیل و دلال هم در این پرونده دخیل بودند و مجموعا ۲۱ نفر مربوط 
به اکبر طبری تحت تعقیب قرار گرفتند. معاون اول قوه قضائیه گفت: در پاســخ به این 
سوال که آیا ایشان فسادش آشکار و روشن بوده باید گفت ایشان مقدار زیادی پیچیده 
عمل کرده و بدون تحقیقات ۱ ســاله، تخلفاتشان بروز و ظهور نداشته و فقط شایعاتی 
بوده است و در سال ۹۷، وقتی اطلاعات سپاه به میدان آمد سرنخ های جدیدی پیدا شد. 
وی اظهار کرد: برای بسیاری از معاونین عالی قوه، رییس پیشین و حتی من احراز نشد 

که ایشان متخلف است وگرنه حتما اقدامی می کردیم. 

نامه ۳ تن از چهره های پزشکی کشور به رییس جمهور درباره بازنگری روند جاری 
مقابله با کروناایرج فاضل، محمدرضا ظفرقندی و مصطفی معین در نامه ای مشترک به 
رییــس جمهور، ضمن ابراز نگرانی از اوج گیــری مجدد کرونا و افزایش مناطق قرمز، 
بازنگری دولت در روند جاری را خواســتار شــدند. بنابر اعلام روابط عمومی سازمان 
نظام پزشکی، در نامه مشترک رییس مجمع انجمن های علمی گروه پزشکی، رییس کل 
و رییس شورای عالی سازمان نظام پزشکی ضمن تشکر و تقدیر از مساعی دولت و به  
ویژه مسئولین وزارت بهداشت، جامعه پزشکی و پرستاری در پاندمی بیماری کووید ۱۹، 
آمده است: نگرانی موجود از اوج گیری مجدد بیماری و افزایش مناطق قرمز در کشور 
که علاوه بر آسیب جانی و سلامت مردم، موجب هدر رفتن زحمات ارزشمند جامعه 
پزشــکی کشور و فرسودگی کادر درمان خواهد شد، ضرورت عنایت ویژه و بازنگری 

دولت به روند جاری را ایجاب می کند.

علی مطهری با اشاره به نظارت استصوابی گفت: همین کاری که الآن دارند می کنند، 
نظارت استصوابی، این سختگیری ها، هرکس حرف می زند بگذاریم کنار، اینها چیست؟ 
باید بنشینیم و بحث کنیم با این آقایان. واقعاً راه حفظ انقلاب این است! آقای شمخانی 
جلسات خوبی گذاشت. آقای صادقی تشریف داشتند. از گروه های مختلف سیاسی تند 
و کند دعوت کرده بود و همه حرفها آنجا گفته می شــد، راه حل ها داده می شد، انتقادها 
می شد. اگر همین روش را ادامه دهند و حرفها گفته شود و جواب دهند، خوب است. 
مثلا مناظره ای با آقای جنتی بگذارند و بگویند این چه روشی است که دارید، چه کسی 
گفته این روش درســت است؟ مجلسی که نماینده ها از یک قشر خاصی از مردم است 
آخر این مجلس نیســت! مجلس باید نماینده کل مردم باشــد. من در مجلس هم گفتم 
حتی این قشــر ســهل انگار نسبت به دین هم باید نماینده داشته باشند و حرف آنها هم 
مطرح شود. من نمی گویم فاسد یا فاسق بیاید مجلس، ولی افرادی که نظر آن بخش از 
جامعه را هم مطرح می کنند باید در مجلس باشند. اشکال ندارد. در مجلس نظراتی که 
برخلاف نظرات رسمی نظام است گفته شود، هیچ عیبی ندارد. او حرفش را بزند فردا 
دیگــری جوابش را می دهد. مجلس یعنی همین. ولی اینها می گویند همه باید تعریف 
و تمجید کنند، همه باید یک چیز بگویند، همه باید نظر رسمی نظام را تکرار کنند. این 
اشــتباه است. بگذارید مردم احســاس کنند حرف آنها هم گفته می شود، آزادی است، 
تضارب آراء اســت، حالت طبیعی دارد، یکی می گوید دیگری جواب می دهد، نه این 
کــه به صورت مصنوعی باید همه یک چیز بگوییم. این دفعه خیلی رک می گفتند باید 
این را بگویید. یعنی چه؟! مگر نماینده بچه دبستانی است که این را باید بگویی و آن را 

نگویی؟! این چه سیاستی است!؟

رئیس پلیس امنیت عمومی تهران از اختلاس کارمند یکی از شــرکت های بیمه 
به مبلغ ۱۰۰ میلیارد ریال خبر داد.

ســردار علــی ذوالقدری گفت: در پی ارجاع یک فقــره پرونده به پلیس امنیت 
عمومی تهران مبنی بر اختلاس یکی از شــرکت های بیمه گر به شــکایت مدیر عامل 
شرکت؛ با توجه به حساسیت موضوع رسیدگی به پرونده به صورت ویژه در دستور 
کار ماموران این پایگاه قرار گرفت. وی افزود: در تحقیقات صورت گرفته از ســوی 
ماموران پلیس امنیت عمومی پایتخت مشــخص شــد یکی از کارمندان مالی شرکت 
بیمه گر با ســوء اســتفاده از اختیارات قانونی خود و با افتتاح ۲۷ حساب بانکی، مبالغ 
فراوانی از مطالبات شرکت بیمه را به حساب شخصی خود واریز کرده است. بر اساس 
اعلام سایت پلیس، رییس پلیس امنیت عمومی تهران با بیان اینکه پس از اخذ مجوز 
قضائی فرد متخلف ، ۲۵ خرداد ماه دســتگیر شــد، اضافه کرد: متهم پس از مواجهه با 
اســناد و مدارک در بازجویی های فنی به بزه انتســابی به مبلغ ۱۰۰ میلیارد ریال اقرار 

کرد که پس از تکمیل پرونده به مراجع ذی صلاح معرفی شد.

اخبار ویژه ... مرتضی طلایی: 

توزیع همزمان با کیش، در بندرعباس و دیگر شهرهای هرمزگان

مردمازوضعیتکنونیخستهاند

علی صوفی فعال سیاسی اصلاح طلب: 

زنگنهقطعامیتواندبرایریاستجمهوریمدنظرباشد

ســرویس سیاســی -  اکنون که معلوم شد سید 
ابراهیم رئیســی و محمدجــواد ظریــف در انتخابات 
ریاســت جمهوری ســال۱4۰۰ شــرکت نمی کنند این 
گمانه زنی مطرح شده است که آیا در انتخابات سال آینده 
شــاهد دوقطبی انتخاباتی خواهیم بود یا خیر؟ از ســوی 
دیگر آیا دولت در خلاء چنین نیروهایی می تواند در ۱4۰۰ 
نقش آفرینی کند؟ و اصلاح طلبان در این بین چه خواهند 
کــرد و آیا اصولگرایان باتوجه به آنکه مجلس یازدهم را 
در اختیار دارند، در انتخابات ریاست جمهوری دست بالا 

را خواهند داشت؟
مرتضی طلایی، فعال سیاســی اصولگرا درباره این 
موضوع گفت: »تقریبا در تمامی ادوار شاهد یک دو قطبی 
انتخاباتی بوده ایم که ممکن است در انتخابات ۱4۰۰ این 
کلیشــه شکسته شود و یک انتخابات یک قطبی را تجربه 
کنیم و اگر نخبگان سیاسی بر اساس منافع و مصالح ملی 

رفتار کنند مشارکت حداکثری هم پدید می آید«.
او درباره حضور یا عدم حضور ظریف و رئیســی 

در انتخابات ریاســت جمهوری اظهار کرد: »آقای ظریف 
از قبــل هم گفته بود که در انتخابات حاضر نمی شــود و 
گویا برنامه آقای رئیســی کماکان در قوه قضائیه است و 
با این اوصاف به نظر می رســد که باید شــاهد چهره های 

دیگر باشیم«.
طلایی احتمال حضور علی لاریجانی در انتخابات 
را هــم این گونه روایت کرد: »اگــر آقای لاریجانی نامزد 
انتخابات۱4۰۰ شود و اگر اصلاح طلبان نتوانند یک نامزد 
کاملا اصلاح طلب ارائه کنند، به احتمال زیاد آنها به سمت 

او می روند و از او حمایت می کنند«.
طلایــی در پاســخ به این پرســش کــه آیا دولت 
می توانــد در انتخابات۱4۰۰ با مطرح کردن افرادی چون 
نوبخت، واعظی یا جهانگیری نقش آفرینی کند و نســبت 
اصلاح طلبان با دولت در ســال آینده چگونه خواهد بود، 
تصریح کرد: »اصلاح طلبان با دولت نســبت فاصله داری 
ندارند اگرچه در چندوقت اخیر ســعی کرده اند که خود 
را از دولــت جدا و به افــکار عمومی چنین القاء کنند که 

هیچ مســئولیتی در قبال آنچه بر ســر کشور آمده است، 
نداشــته اند اما شاید خودشان هم بدانند که مردم با چنین 
سیاســی کاری هایی فریــب نمی خورنــد و می دانند که 
مســئولیت وضع موجود با دولت و اصلاح طلبان حامی 
دولت است. از سوی دیگر شانسی هم برای دولت وجود 
ندارد زیرا مردم با گوشت و پوست و استخوانشان نتیجه 
سیاست های نادرست دولت را حس کرده اند و دیده اند که 
عملا کشور به تعطیلی کشیده شده است. آقای روحانی به 
وزیرش دستور می دهد که مشکل افزایش قیمت مسکن 
حل شــود و مــن می گویم که آقــای روحانی اصلا چرا 
گذاشــتید که وضع به اینجا برسد که در سال آخر دستور 

بدهید که حل شود؟«
او درخصوص دســتورات تلفنی روحانی به وزرا 
ادامه داد: »کشــور را نمی شــود با کنایه هــای توئیتری و 
دســتورات تلفنــی اداره کرد. مردم به ســتوه آمده اند و 
آقای رئیس جمهور هنوز با دســتورات تلفنی می خواهد 
مشکلات گسترده مردم و کشور را حل کند. من نمی فهمم 
که چه معنی دارد که قیمت مســکن ۳۰۰درصد نواســان 
داشــته باشــد؟ منی که با تمام وجودم انقلاب اسلامی را 
دوست دارم می گویم که این نوع عملکرد دولت به صلاح 
کشور و انقلاب نیست. ما باید زبان مردم باشیم و مردم از 
وضعیت کنونی خسته اند؛ به همین دلیل به آقای روحانی 
و دیگر مسئولان دولت می گویم کاری نکنید که با خاطره 

تلخ از مردم جدا شوید«.
این فعال سیاسی درباره محورهایی که دولت آینده 
باید در دســتور کار خود قرار دهد، گفت: »فارغ از آنکه 
چه طیفی یا چه گروهی دولت آینده را در دســت بگیرد، 
باید منافع ملی در نظر گرفته شــود. دولت سیزدهم باید 
مشکلات مردم را به صورت واقعی و نه شعاری حل کند. 
واقعا طبقات فرودست به سختی زندگی می کنند. همین 
چنــدروز پیش یک جوانی به من زنگ زد و با گریه گفت 
که یک شغلی برای من پیدا کنید که خانواده ام گرسنه اند. 
امروز مردم از انقلاب انتظار دارند که زندگی شان را بهبود 

ببخشد«.

ســرویس سیاسی - فعال سیاسی 
اصلاح طلب گفــت: انصافا آقای زنگنه 
وزیــر موفقــی بوده و رجل سیاســی و 
انقلابی محســوب می شــود. او سابقه 
انقلابــی دارد. او قطعا مــی تواند برای 
ریاســت جمهوری مدنظر عده ای قرار 
بگیرد و مطرح شــود امــا درباره ورود 
زودهنگام به عرصه ریاســت جمهوری، 
ایــن نگرانی را آقــای زنگنه نیز خواهد 
داشــت چون می تواند بــه موقعیت و 

مسئولیت او در دولت ضربه بزند.
اصلاح طلبان بر سر دو راهی مانده 
اند از طرفــی پایگاه اجتماعی خود را از 
دســت رفته می بیننــد و از طرف دیگر 
نمــی خواهند زمین انتخابات ریاســت 
جمهــوری را بدون رقابــت به جریان 
اصولگرا واگذار کنند. اما همه مشــکل 
جریــان اصلاحات این دوگانه نیســت. 
مشــکل اصلی چهره هــای این جریان 
هستند که ظرفیت کاندیداتوری دارند اما 
برای حضور در این عرصه کاملا بی میل 
نشان می دهند. در روزهای اخیر محسن 
هاشــمی، محمدجواد ظریف و مصطفی 
معین رســما اعلام کردند برنامه ای برای 

انتخابات ریاست جمهوری ندارد.
اســحاق جهانگیری و محمدرضا 

عــارف نیز که در ســال ۹۲ و ۹6 جریان 
اصــلاح طلبی را نمایندگــی می کردند 
دیگر امروز آن ظرفیت گذشته را ندارند. 
اولی به پای دولت روحانی ســوخت و 

دومی خود را در مجلس دهم سوزاند.
حــالا اما نامی جدید مطرح شــده 
اســت. بیژن نامدار زنگنه کسی که سابقه 
۳۰ ســال وزارت را از دولــت های اول 
انقلاب تا دولت روحانی در کارنامه دارد 
و به نوعی شــیخ الوزرا نامیده می شود. 
علی صوفی عضو شــورای عالی اصلاح 
طلبــان به نکات مثبــت و منفی حمایت 
اصــلاح طلبــان از بیژن نامــدار زنگنه 

پرداخت.
علی صوفی درباره اعلام انصراف 
محمدجواد ظریف، محســن هاشمی و 
مصطفی معین از نامــزدی در انتخابات 
ریاســت جمهوری ســال ۱4۰۰ به نامه 
نیوز گفت: اصــلاح طلبان در وضعیت 
مطمئنی برای تصمیم گیری قرار ندارند 
چون متغیرهای غیرقابل کنترلی هســتند 
کــه آگاهی از آنها بــرای اصلاح طلبان 
مقــدور نیســت. این وضعیــت فضای 
تصمیم گیری را برای جریان اصلاحات 

تنگ تر و تنگ تر می کند.
وی افزود: شخصیت های اصلاح 

طلبی که نام آنها برای انتخابات ریاســت 
جمهــوری مطــرح می شــود از اعلام 
آمادگی بــرای حضــور در این صحنه 
احساس خطر می کنند، به ویژه آنکه الان 
مسئولیت خاصی در دولت داشته باشند. 
در واقع برداشت آنها این است که اگر از 
حــالا ورود به انتخابات کنند برنامه های 
کاری شــان در وزارتخانه های مختلف 
تحت تأثیر قرار می گیرد و جناح رقیب به 
آن برنامه ها رنگ انتخاباتی بودن می زند.
دبیرکل حزب پیش روی اصلاحات 
اظهار کرد: نمونه بارز مسئله آقای ظرف 
است او در حوزه سیاست خارجی امروز 
با مســائل زیادی دســت و پنجه نرم می 
کند، در چنین وضعیتی طبیعی اســت که 
او می خواهد از مباحث جریانات سیاسی 
به دور باشد تا در پیگیری مسائل مختلف 
از پشتوانه همه جریان های سیاسی برای 

استیفای منافع ملی برخوردار شود.
وی افــزود: امروز آمریکا به نوعی 
آمادگــی برای مذاکــره دارد اما یک قدم 
جلــو می گذارد و ۱۰ قدم عقب می رود. 
وزیرخارجــه در خط مقــدم مواجهه با 
چنیــن موضوعی اســت بنابراین تبحر 
خاص و تمرکز ویژه ای می خواهد چون 
بایــد همه مولفه ها را اعــم از انتخابات 
ریاســت جمهوری آمریــکا، موقعیت 
متزلزل ترامپ و اوضاع منطقه را در کنار 

هم ببیند.
این فعال اصلاح طلب یادآور شد: 
طبیعی اســت که ظریــف بگوید »نامزد 
انتخابات ریاســت جمهوری نیستم«. اما 
این حرف هیچ وقت مانع تلقی نمی شود 
و امکان دارد در زمان ثبت نام نامزدهای 
انتخابات ریاســت جمهــوری تصمیم 
بگیرد و بــرود ثبت نام کند. درباره آقای 
زنگنه نیز همین وضعیت صدق می کند. 
اگــر اصلاح طلبان بخواهنــد از وزرای 
کابینه آقای روحانــی گزینه ای را برای 

انتخابات ریاست جمهوری آینده در نظر 
بگیرند آقایان ظریف و زنگنه هستند.

وی ادامــه داد: انصافا آقای زنگنه 
وزیــر موفقــی بوده و رجل سیاســی و 
انقلابی محســوب می شــود. او سابقه 
انقلابــی دارد. او قطعا مــی تواند برای 
ریاســت جمهوری مدنظر عده ای قرار 
بگیرد و مطرح شــود امــا درباره ورود 
زودهنگام به عرصه ریاســت جمهوری، 
ایــن نگرانی را آقــای زنگنه نیز خواهد 
داشــت چون می تواند بــه موقعیت و 

مسئولیت او در دولت ضربه بزند.
عضو شــورای عالی سیاستگذاری 
اصلاح طلبان درباره نظر فعالان سیاسی 
جریــان اصلاحــات نســبت بــه بیژن 
نامــدار زنگنه گفت: بیشــتر نگاه آقای 
زنگنه معطوف به کارش اســت و دچار 
ملاحظات سیاســی در کارش نمی شود. 
طبیعی اســت که اصلاح طلبان نگرانی 
هایــی از آقای زنگنه داشــته باشــند اما 
باید دید کشور چه نیاز دارد. در مجموع 
گرایش آقای زنگنه به جریان اصلاحات 
بیشتر از آقای روحانی است، ضمن آنکه 
او نشــان داده در مدیریتش توجه جدی 
به علم و تجربه دارد و پاک دست است.

وزیــر دولت اصلاحــات درباره 
توانایی ظریــف و زنگنه برای رقابت با 
محمود احمدی نژاد تأکید کرد: احمدی 
نژاد در همان سال ۹۲ تمام شد. در 8 سال 
ریاست جمهوری امتحان خودش را پس 
داد و کارنامه ای بســیار بدی از به جای 
گذاشت. حالا از نگرانی حاکمیت نسبت 
بــه احمدی نژاد بگذاریــم، در طول 4۲ 
سال گذشته نیز هیچ گاه روسای جمهور 
پیشین نتوانستند برای 8 سال دیگر دوباره 
ســکاندار قوه مجریه شوند بنابراین نمی 
توان روی گزینه نامزدی احمدی نژاد در 
انتخابات حســاب کرد و اصلا و ابدا او 

رقیب محسوب نمی شود.

مرتضی طلایی گفت: آقای ظریف از قبل هم گفته بود که در انتخابات حاضر نمی شود و گویا برنامه آقای رئیسی کماکان در قوه قضائیه است و با این اوصاف 
به نظر می رسد که باید شاهد چهره های دیگر باشیم.

سرویس سیاسی -  فعال سیاسی اصلاح طلب یادآور شد: امروز اصلاح طلبان پیش از 
دعوت مردم برای مشــارکت در انتخابات، افکارعمومی را متقاعد کنند که رأی دادن به گزینه 
مدنظر آنها چه مزیت هایی را متوجه کشور می کند. در واقع سئوال مردم آن است که نامزد اصلاح 
طلبان درصورت رأی آوری چگونه می خواهد به وعده های انتخاباتی خود جامه عمل بپوشاند.

انتخابات ریاســت جمهوری یکســال دیگر برگزار می شــود اما از اردوگاه اصلاحات 
خبرهای مثبتی به گوش نمی رسد. در روزهای اخیر سه گزینه مطرح آنها رسما اعلام کردند که 
برنامه ای برای نامزدی در انتخابات ریاست جمهوری ۱4۰۰ ندارند. درباره این موضوع با محمود 
صادقی نماینده پیشین مجلس و عضو شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان گفتگو کردیم.

محمود صادقی درباره تصمیم ظریف، محســن هاشــمی و مصطفی معین برای عدم 
کاندیداتوری در انتخابات ریاســت جمهوری گفت: چالش اصلی ما در رقابت سیاســی سال 
۱4۰۰ کاهش مشــارکت رأی دهندگان اســت تا الان هم اتفاق تازه ای نیفتاده که باعث شــود 
تغییری در این وضعیت رخ دهد.وی با اشــاره به موانع پیش روی اصلاح طلبان برای حضور 
در انتخابات سال ۱4۰۰ گفت: اصلاح طلبان مجبورند با چهره جایگزین وارد صحنه انتخابات 
شوند که تجارب خوبی از این مسئله کسب نکردند. از این مهمتر متقاعد کردن افکارعمومی 

برای حضور در پای صندوق های رأی است.
فعال سیاســی اصلاح طلب یادآور شــد: امروز اصلاح طلبان پیش از دعوت مردم برای 
مشارکت در انتخابات، افکارعمومی را متقاعد کنند که رأی دادن به گزینه مدنظر آنها چه مزیت 
هایی را متوجه کشور می کند. در واقع سئوال مردم آن است که نامزد اصلاح طلبان درصورت 

رأی آوری چگونه می خواهد به وعده های انتخاباتی خود جامه عمل بپوشاند.
وی ادامه داد: علت عمده آنکه سه چهره یادشده اعلام کردند نامزد انتخابات نمی شوند 
همین سه چالشی است که عرض کردم چون به فرض آنکه کسی ریسک نامزدی در انتخابات 
را بپذیرد و از سوی شورای نگهبان نیز تأیید شود، موضوع مشارکت مردم و نحوه متقاعد کردن 
آنها برای رأی دادن به نامزد اصلاح طلبان محل ســئوال است.نماینده پیشین مجلس بیان کرد: 
نظرسنجی ها حکایت از آن می کند که نزدیک به ۳۰ درصد مردم امروز اعلام کردند در انتخابات 
ریاست جمهوری رأی می دهند ۷۰ درصد درباره کارآمدی رئیس جمهور فارغ از آنکه چه کسی 
باشد، تردید دارند. اگر جریان های سیاسی نتوانند این تردید را برطرف کنند مشارکت مردم در 

انتخابات ۱4۰۰ به مراتب کمتر از انتخابات مجلس در سال ۹8 خواهد بود.
وی درباره شانس احیای ائتلاف سال ۹۲ اصلاح طلبان با اصولگرایان معتدل، این بار حول 
محور علی لاریجانی در سال ۱4۰۰ گفت: تجربه گذشته ناموفق ارزیابی می شود بنابراین بعید 
می دانم از آن مدل ها کسی استقبال کند. اصلاح طلبان سرمایه اجتماعی خودشان را در جاهایی 
صرف کردند که توانایی اثرگذاری نداشتند و آن افراد در قبال مجموعه اصلاح طلبان پاسخگو 
نبودند بنابراین این سرمایه اجتماعی به شدت آسیب دیده است. پس آزموده را آزمودن خطاست.

سرویس سیاسی - ناصر ایمانی گفت: اصلاح طلبان در این شرایط حتی اگر چهره هایی 
رامعرفی کنند که تایید صلاحیت می شــوند، ممکن است با اقبال عمومی مواجه نشوند و این 

شکست ضربه جدی تری به آنان خواهد زد.
روز به روز به انتخابات ریاست جمهوری ۱4۰۰ نزدیک می شویم و نام چهره های سیاسی 
بیشتری به عنوان کاندیدا مطرح می شود. در جریان اصلاح طلب اما طرح هر یک از این نامه ها 
خیلی زود به تکذیبیه و ابراز بی میلی ختم می شود. به عنوان مثال محمدجواد ظریف، مصطفی 
معین، مسعود پزشیکان از جمله کاندیداهای محتملی بودند که آب پاکی را روی دست منتظران 
ریخته و گفتند که قصدی برای کاندیداتوری ندارند. تحلیل اصلاح طلبان از این »نه« گفتن ها 
بی رغبتی به حضور در انتخابات تحت تاثیری یاس موجود اســت و مقصر همه این هم نهاد 
شورای نگهبان و رد صلاحیت هایش است. اصولگرایان و تحلیلگران این جریان اما نظر دیگری 
دارند. این گروه که از بیرون به اصلاح طلبان نگاه می کنند، مســائلی افزون بر رویکرد شــورای 
نگهبان نسبت به آن ها را مد نظر قرار داده و سعی می کنند تحلیل واقع بینانه و دقیق تری ارائه دهند.

ناصر ایمانی، فعال سیاسی اصولگرا یکی از همین افراد است. او در گفت وگویی به زود 
بودن صحبت از کاندیداهای ۱4۰۰ اشاره کرد و گفت: » قاعدتا نباید انتظار داشت که هیچ کسی 
– حتی اگر تمایل داشته باشند که کاندید شود - از الان اعلام کند این یک موضوع کاملا طبیعی 
است.« وی در پاسخ به اینکه آیا عدم تمایل به کاندیداتوری ها را می توان نوعی بی میلی اصلاح 
طلبان به حضور در انتخابات ۱4۰۰ تلقی کرد؟ و اگر این طور است آیا بی میل خواهند ماند یا در 
دقیقه نود تغییر رویه می دهند؟ گفت: » توجه داشته باشید که اصلاح طلبان الان در شرایط سخت 
و ویژه ای هستند. دلیل این شرایط نیز از یکسو انتخابات گذشته و عملکردی که در دولت، مجلس 
و شوراهای شهر داشتند، است و از سوی دیگر به خاطر اختلاف نظرهای جدی که در درون این 
جریان درباره ماهیت اصلاح طلبی، اینکه اصلاح طلبان چه کسانی هستند، رویکرد این جریان، 
نوع تعامل اصلاح طلبان با بدنه اجتماعی و ... وجود دارد. همه این ها مشکلاتی است که جریان 
اصلاح طلبی با آن مواجه هستند و اگر به این سوالات پاسخ دهند رویکردشان در انتخابات آتی 
مشخص می شود.«ایمانی با اشاره به اینکه برخی اصلاح طلبان درحال پاسخگویی به این سوالات 
و نقد عملکرد گذشته خودشان هستند، گفت: » این گروه بر اساس انتقادات مطرح می گویند که 
حضور در انتخابات آتی با یک کاندیدای خالص اصلاح طلب ممکن است و دوران حمایت 
ازغیر اصلاح طلبان مثل شخص روحانی، گذشته است. به نظر این گروه فرقی نمی کند که رای 

بیاورند یا نه فقط مهم است که کاندیدا اصلاح طلب داشته باشند«.
وی افزود: »پیشــنهاد من به اصلاح طلبان این است که تا مدتی در عرصه قدرت حضور 
پیدا نکنند و به برخی از ناهنجاری ها و پارادوکس هایی که در مفهوم اصلاح طلبی وجود دارد، 
پاسخ دهند. به نوعی یک بازسازی درونی انجام دهند و این امر حتما برای کشور مفید است. «

این تحلیل گر اصولگرا ادامه داد: » این بازنگری ها ممکن اســت به کوچک شدن جریان 
اصلاح طلب انجامد یا اینکه در همین حد بمانند اما حداقل معلوم شود که مفهوم اصلاح طلبی 
چیست و این جریان شامل چه گروه هایی می شود. به اعتقاد بنده باید مدتی راصرف بازسازی 
درونی کنند زیرا واقعا معلوم نیست در صورت شرکت در انتخابات بعدی - صرف نظر از بحث 
تایید صلاحیت- چقدر امکان رای آوری دارند.«وی تاکید کرد: » اصلاح طلبان در این شرایط 
حتی اگر چهره هایی رامعرفی کنند که تایید صلاحیت می شوند، ممکن است با اقبال عمومی 
مواجه نشوند و این شکست ضربه جدی تری به آنان خواهد زد. بنابراین به مصلحت اصلاح 
طلبان و کشور است که مدتی را صرف بازسازی کرده و با گفتمان مشخص تر و تعریف شده تر 

و طیف ها و گروه های مشخص تر به صحنه برگردد«.پ
ایمانی خاطرنشــان کرد: »یک مشــکل جدی در جریان اصلاح طلب مساله قدرت در 
جمهوری اســلامی است. چون بخشــی از اصلاح طلبان اساسا این ساختار را قبول ندارند و 
ایرادات ایدئولوژیک می گیرند. حضور این ها در صحنه با وجود ایراداتی که وارد می دانند نوعی 

پارادوکس است و نیاز به بازسازی وجود دارد«.

محمود صادقی فعال سیاسی اصلاح طلب:

 سرمایه اجتماعی اصلاحات برای 
کسانی خرج شد که اثرگذاری 

نداشتند و پاسخگو هم نبودند

ناصر ایمانی فعال سیاسی اصولگرا:

به نفع اصلاح طلبان است که مدتی 
در عرصه قدرت نباشند

سیاسی

شرکت سرمایه گذاری و توسعه کیش در نظر دارد" انجام خدمات 
راهبری، تعمیر و نگهداری کلیه سیستم های صوتی ، تصویری و 
تجهیزات فنی مرکز همایش های بین المللی را از طریق استعلام بهاء 
به پیمانکاران واجد شــرایط واگذار نماید. " لذا از کلیه پیمانکاران 
 و متقاضیــان فعال و دارای ســابقه در این زمینــه دعوت به عمل 
می آید ظرف مدت 7 روز کاری از تاریخ درج آگهی با مراجعه به اداره 

پشتیبانی اسناد استعلام را دریافت فرمایند.
شرکتسرمایهگذاریوتوسعهکیش

آگهیاستعلامبهاءمحلی


